
Oświadczenie złożone 

przez senatora Stanisława Koguta 

na 78. posiedzeniu Senatu 

w dniu 9 maja 2019 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra infrastruktury Andrzeja Adamczyka 

Szanowny Panie Ministrze! 

1 kwietnia br. pełny skład Naczelnego Sądu Administracyjnego w postanowieniu w sprawie o sygn. akt 

I OPS 4/17 odmówił podjęcia uchwały na wniosek Prokuratorii Generalnej Rzeczypospolitej Polskiej, działa-

jącej w imieniu rządu. Prokuratoria Generalna wystąpiła o odpowiedź na pytanie, czy istotnie jedynym spo-

sobem wykazania zarządu nieruchomością, niezbędnego do uwłaszczenia się na niej, jest przedłożenie doku-

mentów, o których mowa w art. 38 ust. 2 nieobowiązującej już ustawy z dnia 29 kwietnia 1985 r. o gospodar-

ce gruntami i wywłaszczaniu nieruchomości. Miało to usunąć rozbieżności orzeczeń. Naczelny Sąd Admini-

stracyjny uchylił się od udzielenia odpowiedzi na to pytanie Prokuratorii, wskazując, że rozbieżności orzecz-

niczych nie ma, bowiem konsekwentnie 7-osobowe składy NSA orzekały tak samo w 2 kolejnych uchwałach, 

podjętych w dniu 27 lutego 2017 r., sygn. akt I OPS 2/16, oraz w dniu 26 lutego 2018 r., sygn. akt 

I OPS 5/17: 

„Pozostawanie nieruchomości we władaniu przedsiębiorstwa PKP bez udokumentowanego prawa w spo-

sób określony w art. 38 ust. 2 ustawy z dnia 29 kwietnia 1985 r. o gospodarce gruntami i wywłaszczaniu nie-

ruchomości (DzU nr 22, poz. 99, ze zm.) oznacza, że nieruchomość ta należała w dniu 27 maja 1990 r. do rad 

narodowych i terenowych organów administracji państwowej stopnia podstawowego w rozumieniu art. 5 

ust. 1 ustawy z dnia 10 maja 1990 r. – Przepisy wprowadzające ustawę o samorządzie terytorialnym i ustawę 

o pracownikach samorządowych (DzU nr 32, poz. 191, ze zm.)”. 

W tych okolicznościach zwracam się do Pana Ministra z prośbą o informację, w jaki sposób resort zamie-

rza nadal postępować w sprawach uporządkowania statusu prawnego nieruchomości kolejowych, by osiągnąć 

stabilizację w tym zakresie. 

Stanisław Kogut 

 
 


